
Eerste termijn kadernota CDA 

Voorzitter, 

We staan hier voor een beter Breda. Een Breda gericht op de toekomst waar we keuzes 

moeten maken. Vervelende keuzes die voor niemand leuk zijn. Niet voor ons en niet voor 

onze inwoners en toekomstige inwoners. Al is het maar omdat we dingen anders gaan doen 

dan dat we gewend zijn.  

Voorzitter, 

Voordat ik overga op de kansen en de mooie thema’s die we overeind houden, wil het CDA 

Breda het eerst over de grote uitdagingen hebben; financiering vanuit het Rijk, de groeiende 

stad, de oplopende kosten in het Sociaal Domein en de achterstanden in de stad. 

Als eerste het Sociaal Domein. Deze verantwoordelijkheid heeft het grootste budget binnen 

gemeente en vangt dan ook de grootste financiële klap op. Terwijl we zien dat de vraag naar 

zorg vanuit ouderen en jongeren toeneemt en de budgetten alleen maar minder worden 

vanuit het Rijk. Het kan niet anders dat deze ombuiging een flinke kluif wordt. Dat zien we 

bijvoorbeeld specifiek op de jeugdzorg. Dit blijkt sinds 2015 een enorm lastig realiseerbare 

bezuiniging.  

Voor het CDA is het belangrijk dat we in het Sociaal Domein blijven inzetten op de 

zogenoemde beweging naar de voorkant, op de preventieve kant. Er wordt steeds meer 

gevraagd van onze inwoners zelf. Dat vraagt goede begeleiding en een menselijke aanpak 

wanneer een keuze wordt gemaakt of iemand echt de gevraagde zorg gaat krijgen. Ook 

vraagt dat vaak meer van familie en andere mensen in de omgeving, terwijl deze mensen in 

deze tijd ook behoorlijk wat aan hun hoofd kunnen hebben, door bijvoorbeeld stijgende 

kosten voor hun huis en boodschappen en zich minder werk niet kunnen permitteren. Of dat 

familie niet eens meer in hetzelfde dorp woont, waardoor mantelzorg ook erg lastig kan 

worden.  

Het belang van de ondersteuning die onze inwoners aan anderen bieden, hebben we begin 

dit jaar aangekaart met onze bespreeknotitie over mantelzorgers. Deze mensen en alle 

andere inwoners die zich vrijwillig inzetten om anderen te helpen, hebben we al hard nodig 

en gaan we zelfs nog harder nodig hebben in de toekomst. Dus een oproep naar het college: 

zorg dat we deze mensen blijven erkennen, begeleiden en waarderen.  

Als CDA zien we aan de andere kant ook dat we nog een slag te maken hebben op het gebied 

van integraliteit binnen het sociaal domein. We zijn ervan overtuigd dat er meer ingezet kan 

worden op bijvoorbeeld gezinshulp bij jeugd. We gaan er dan ook vanuit het geld effectiever 

ingezet kan worden. Onverlet blijft dat onze inzet blijft; iedereen die ondersteuning nodig 

heeft, moet dat kunnen krijgen.  

Voorzitter, ons tweede punt. Het CDA vindt het jammer dat de OZB verhoogd wordt om alle 

lasten te kunnen betalen. Als CDA staan we voor zo laag mogelijke lasten. Daar is de OZB er 1 



van.  We zijn van mening dat we, zoals we ook tijdens de begrotingsbehandeling 2024 

hebben aangegeven, altijd eerst kritisch moeten kijken naar onze uitgaven, voordat we lasten 

gaat verhogen. Thuis kijk je ook altijd eerst naar wat je uitgaven zijn, voordat je een lening 

aangaat of uitgaven gaat verhogen.  

We zien dat het voor nu niet anders kan, maar zijn en blijven van mening dat heffingen naar 

inwoners zo laag mogelijk moeten zijn en we altijd kritisch naar onszelf moeten kijken en wat 

we uitgeven. 

De laatste uitdaging die het CDA aan het hart gaat; we willen een mooi, groen en 

bourgondisch Breda zijn dat we door kunnen geven aan de nieuwe generatie. Dat ook zij (oa 

m’n dochter) net zo trots op Breda mag zijn als ik dat ben. Ondanks bezuinigingen, blijven we 

gelukkig bouwen aan onze groeiende gemeente. Ons mooie Breda is nog steeds enorm 

populair om in te wonen. En door te blijven bouwen, zullen ook voorzieningen, wegen en 

groen mee moeten groeien. Voordat we hier in de begroting 2025 meer over horen, horen 

we graag van het college een reflectie hoe we daarmee om gaan. Dan kan ik wanneer de 

begroting wordt gepresenteerd, deze voorlezen aan mijn dochter.  

Voorzitter, 

Naast de kritische kant, die we uiteraard nauwlettend gaan volgen de komende tijd, zakt de 

moed bij ons zeker niet in de schoenen. We zien namelijk ook dat we onze 

verantwoordelijkheid pakken en keuzes durven maken om ook naar de toekomst te kijken. En 

we hebben niet voor niets een coalitieakkoord dichtbij doen, samen sterk vooruit, want veel 

van onze ambities blijven overeind.  

We blijven bijvoorbeeld investeren in onze openbare ruimte. Zoals we vorige week al hebben 

geconstateerd, is daar genoeg werk aan de winkel om de straten en pleinen op niveau te 

krijgen. Het is toch het eerste wat je ziet als je je voordeur uitstapt: de staat van de straten 

en pleinen, het onderhoud van de bomen en het openbaar groen. Het is belangrijk en hoort 

op orde te zijn. Dit is zo’n onderdeel van de gemeente dat goed moet zijn, want anders 

struikelen inwoners daar letterlijk en figuurlijk over.  

Dat het leeft onder onze inwoners, hebben we twee weken geleden ook gemerkt bij de 

georganiseerde motiemarkt; hoe groener, hoe beter. We zijn dan ook blij dat we kunnen 

blijven investeren in de groene straten- en pleinenaanpak en vinden dan ook dat inwoners 

hier voldoende bij betrokken moeten zijn. Het is bij inwoners niet altijd even duidelijk waar 

men moet zijn om Breda een stukje groener te maken. Dat terwijl er veel kan en er zoveel 

mooie voorbeelden zijn, zoals de plukroute in Princenhage en het Mertenspark, waar samen 

met inwoners het openbaar groen is ingericht en wordt bijgehouden. Het zou fijn zijn als 

daar er extra aandacht is om deze mogelijkheden beter te communiceren. Aan de bereidheid 

om zelf de handen uit de mouwen te steken, ligt het volgens mij niet!  

Voorzitter,  



Ook zien we dat we blijven investeren in vrijwilligers. Het CDA blijft zich inzetten aan de 

realisatie van plekken waar mensen samenkomen, zoals de MFA’s in Bavel en van 

Princenhage. Wij zijn ervan overtuigd dat deze fysieke punten, net als ontmoetingsplekken in 

de openbare ruimte, bijdragen bij aan de saamhorigheid van een wijk of dorp. In onze ogen 

is dat het beste voorliggend veld dat je kunt organiseren en stimuleer je daarmee de 

betrokkenheid van mensen onderling. Dat kunnen we in deze wereld steeds meer gebruiken. 

Mensen hebben het druk, werken veel, hebben het idee dat men veel moet, zijn gehaast om 

van afspraak naar afspraak te gaan en kennen hun eigen buren maar amper. Maar wat is er 

nu echt belangrijk? Omkijken naar elkaar. Zorgen voor elkaar, iets over hebben voor elkaar en 

de gemeenschap. We zijn dan ook blij dat vrijwilligersevenementen worden ontzien bij het 

verhogen van de te heffen leges en dat ook het cultuurbeleid, waar ook de vrijwillige 

harmonieën en fanfares ondersteund door worden, overeind is gebleven. We hebben geen 

motie, maar we willen het college oproepen om bij de verdere uitwerking van de begroting, 

rekening te houden met vrijwilligers. Wanneer bezuinigingen deze verenigingen of 

stichtingen raakt, toch op zoek te gaan naar alternatieve dekking, binnen de huidige 

budgetten.  

Voorzitter, 

We gaan steeds meer gebruik maken van digitalisering. Het zijn ontwikkelingen die we op 

meerdere fronten in kunnen zetten voor onze inwoners, bijvoorbeeld bij het stellen van een 

online vraag, bij het maken van een afspraak of de gebruiksvriendelijkheid van een 

dienstverlening, bijvoorbeeld bij parkeren. En geef nou toe; niets is zo frustrerend wanneer 

je via een chatbot niet verder komt, waarbij je je telefoon of laptop het liefst uit het raam zou 

willen gooien. Als CDA vinden we dat inwoners gepast geholpen moeten worden wanneer 

dat nodig is.  

Voorzitter, dan nog een kleine opsomming van ander zaken waar we als CDA blij mee zijn die 

fier overeind blijven: 

We blijven inzetten op veiligheid. Niet alleen de fysieke veiligheid in de hele gemeente met 

dorpen en wijken, maar ook de digitale veiligheid. Ook blijven we inzetten op een goede 

regionale samenwerking, de toegankelijkheid van de stad per auto en fiets en we zetten in op 

een betere samenwerking met ondernemers. 

Voorzitter, 

Als CDA Breda kunnen we niet anders dan trots zijn dat we onze schouders onder deze 

lastige situatie zetten, waarbij we onze verantwoordelijkheid niet uit de weg zijn gegaan.  

 


